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ABSTRAK 

 

Skripsi dengan judul “Pengaruh Model Contextual Teaching and 

Learning (CTL) Terhadap Motivasi dan hasil Belajar Peserta Didik Kelas III 

di MI Podorejo Sumbergempol Tulungagung.” yang ditulis oleh Imam Hadi 

Nur Yahman Al Makali. NIM.17205153369, Pendidikan Guru Madrasah 

Ibtidaiyah, Fakultas Tarbiyah dan Ilmu Keguruan, IAIN Tulungagung, 

Pembimbing Dr. Hj. Elfi Mu’awanah, S.Ag., M.Pd.  

 

Kata kunci: Model Contextual Teaching Learning (CTL), Motivasi Belajar, 

Hasil Belajar. 

 

Model pembelajaran merupakan sebuah perencanaan pengajaran yang 

menggambarkan proses belajar mengajar agar dicapai perubahan spesifik pada 

perilaku siswa. Dalam penelitian ini menggunakan model pembelajaran 

Contextual Teaching Learning (CTL) yaitu pembelajaran yang mendorong guru 

untuk menghubungkan materi yang diajarkan dan situasi dunia nyata siswa 

dengan mendorong siswa membuat hubungan antara pengetahuan yang 

dimilikinya dengan penerapannya dalam kehidupan peserta didik. 

Rumusan masalah dalam penelitian ini adalah: (1) Adakah pengaruh 

model Contextual Teaching and Learning (CTL) terhadap motivasi belajar fikih 

peserta didik kelas III MI Podorejo Sumbergempol Tulungagung? (2) Adakah 

pengaruh model Contextual Teaching and Learning (CTL) terhadap hasil belajar 

fikih peserta didik kelas III MI Podorejo Sumbergempol Tulungagung?. (3) 

Adakah pengaruh model Contextual Teaching and Learning (CTL) terhadap 

motivasi dan hasil belajar fikih peserta didik kelas III MI Podorejo Sumbergempol 

Tulungagung?    

Penelitian ini menggunakan pendekatan kuantitatif, dengan jenis penelitian 

eksperimen, yaitu metode penelitian yang digunakan untuk mencari pengaruh 

treatmen (perlakuan) tertentu terhadap yang lain dalam kondisi yang terkendali. 

Mulai dari tahapan pengumpulan data dengan kuesioner, test, observasi dan 

dokumentasi. Adapun teknik analisi data yaitu menggunakan uji Homogenitas dan 

uji Normalitas. Dan uji Hipotesis menggunakan T-test dan Manova. 

Adapun hasil penelitian ini adalah: (1) Ada pengaruh model Contextual 

Teaching and Learning (CTL) terhadap motivasi belajar fikih peserta didik kelas 

III MI Podorejo Sumbergempol Tulungagung dengan hasil uji statistik 

menunjukkan Test of Between-Subjects Effects Nilai F tes untuk variabel motivasi 

sebesar 236.659 dengan taraf signifikansi 0,000 > 0,05 yang berarti ada perbedaan 

pengaruh contextual teaching learning terhadap motivasi dan hasil belajar siswa 

(2) Ada pengaruh model Contextual Teaching and Learning (CTL) terhadap hasil 

belajar fikih peserta didik kelas III MI Podorejo Sumbergempol Tulungagung 

dengan hasil uji statistik menunjukkan Test of Between-Subjects Effects pada nilai 

F tes variabel hasil belajar sebesar 526.372 dengan taraf signifikansi 0,000 > 0,05 

yang berarti ada perbedaan pengaruh contextual teaching learning terhadap 

motivasi dan hasil belajar sisw. (3) Ada pengaruh model Contextual Teaching and 

Learning (CTL) terhadap motivasi dan hasil belajar fikih peserta didik kelas III 
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MI Podorejo Sumbergempol Tulungagung dengan hasil nilai R adjusted yang 

menyatakan jika model contextual teaching learning berpengaruh sebesar 71 % 

terhadap motivasi belajar siswa, dan berpengaruh sebesar 85 % terhadap hasil 

belajar siswa. 
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ABSTRACT 

 

Thesis with the title "The Effect of the Contextual Teaching and 

Learning (CTL) Model on the Motivation and Learning Outcomes of Class 

III Students in MI Podorejo Sumbergempol Tulungagung." written by Imam 

Hadi Nur Yahman Al Makali. NIM.17205153369, Madrasah Ibtidaiyah Teacher 

Education, Faculty of Tarbiyah and Teacher Training, IAIN Tulungagung, Dr. Hj. 

Elfi Mu’awanah, S.Ag., M.Pd. 

 

Keywords: Contextual Teaching Learning (CTL) Model, Learning 

Motivation, Learning Outcomes. 

The learning model is a teaching plan that illustrates the teaching and 

learning process in order to achieve specific changes in student behavior. In this 

study using the Contextual Teaching Learning (CTL) learning model that is 

learning that encourages teachers to connect the material taught and real world 

situations of students by encouraging students to make connections between the 

knowledge they have and their application in the lives of students. 

The formulation of the problem in this study are: (1) Is there any influence 

of the Contextual Teaching and Learning (CTL) model on the motivation of 

Jurisprudence learners of class III MI Podorejo Sumbergempol Tulungagung? (2) 

Is there the influence of the Contextual Teaching and Learning (CTL) model on 

the fiqh learning outcomes of students in class III MI Podorejo Sumbergempol 

Tulungagung ?. (3) Is there the influence of the Contextual Teaching and Learning 

(CTL) model on the motivation and learning outcomes of Jurisprudent students of 

class III MI Podorejo Sumbergempol Tulungagung? 

This research uses a quantitative approach, with the type of experimental 

research, the research method used to look for the effect of certain treatments on 

others under controlled conditions. Starting from the stages of data collection with 

questionnaires, tests, observations and documentation. The data analysis technique 

is to use Homogeneity test and Normality test. And the Hypothesis test uses T-test 

and Manova 

The results of this study are: (1) There is an effect of the Contextual 

Teaching and Learning (CTL) model on the motivation of Jurisprudence learners 

of class III MI Podorejo Sumbergempol Tulungagung with the results of statistical 

tests showing Test of Between-Subjects Effects The F value of the test for 

motivation variables is 236,659 with a significance level of 0,000> 0.05 which 

means there is a difference in the effect of contextual teaching learning on 

motivation and student learning outcomes (2) There is an effect of the Contextual 

Teaching and Learning (CTL) model on the fiqh learning outcomes of class III MI 

Podorejo Sumbergempol Tulungagung test results Statistics show Test of 

Between-Subjects Effects on the F value of the variable test of learning outcomes 

of 526,372 with a significance level of 0,000> 0.05 which means there is a 
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difference in the effect of contextual teaching learning on student motivation and 

learning outcomes. (3) There is an effect of the Contextual Teaching and Learning 

(CTL) model on the motivation and learning outcomes of Jurisprudent students of 

MI Podorejo Sumbergempol Tulungagung with the results of the adjusted R value 

which states if the contextual teaching learning model influences 71% of students' 

learning motivation, and has an effect on by 85% of student learning outcomes. 
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 ملخص

 

"أثر نمورج التذريس والتعلم السياقي علي نتائح التحفيز والتعلم لذى أطشٔحح تؼُٕاٌ 

. طلبة الصف الثالث في المذرسة الإبتذائية بود أوريدو مصادر الأحدار الكريمة تولونغاغونغ "

، يذسصح اترذائٛح ٥٦٣٣١٥١٢٢٧١انشحًٍ انًكانٙ. سقى ذضدٛم انطانة،  تقهى الإياو ْاد٘ َٕس

نرؼهٛى انًؼهًٍٛ ، كهٛح انرشتٛح ٔذشتٛح انًذسصٍٛ ، يؼٓذ ذٕنَٕغاغَٕغ الإصلايٙ ، انًضرشاس د. انحح. 

 .إنفٙ يؼٕاَح ، تكانٕسٕٚس. انذٍٚ. انًاخضرٛش. انرؼهٛى

 

 .، دافع التعلم ، مخرخات التعلم الكلمات الرئيسية: نمورج تعليم التذريس السياقي

ًَٕرج انرؼهى ْٕ خطح ذؼهًٛٛح ذٕضح ػًهٛح انرذسٚش ٔانرؼهى يٍ أخم ذحقٛق ذغٛٛشاخ 

يحذدج فٙ صهٕك انطلاب. فٙ ْزِ انذساصح ، تاصرخذاو ًَٕرج ذؼهى انرؼهى انضٛاقٙ نهرؼهى انز٘ ٚشدغ 

ح نهطلاب يٍ خلال ذشدٛغ انطلاب انًؼهًٍٛ ػهٗ ستظ انًٕاد انرٙ ٚرى ذذسٚضٓا ٔانًٕاقف انٕاقؼٛ

 .ػهٗ إقايح سٔاتظ تٍٛ انًؼشفح انرٙ نذٚٓى ٔذطثٛقاذٓى فٙ حٛاج انطلاب

( ْم ُْاك ذأثٛش ًَٕرج انرذسٚش ٔانرؼهى انضٛاقٙ ٥صٛاغح انًشكهح فٙ ْزِ انذساصح ْٙ: )

ثٕل ػهٗ دافغ انرؼهى انفقٓٙ نذٖ طلاب انصف انثانث فٙ يذسصح اترذائٛح تٕدٔسٚدٕ صٕيثشخًٛ

( ْم ُْاك ذأثٛش ًَٕرج انرذسٚش ٔانرؼهى انضٛاقٙ ػهٗ يخشخاخ انرؼهى انفقٓٛح ٣ذٕنَٕداغَٕغ؟ )

( ٢نطلاب انصف انثانث فٙ يذسصح اترذائٛح؟ تٕدٔ سٚدٕ يصادس الأحداس انكشًٚح ذٕنَٕداخَٕح؟ )

انفقّ  ْم ُْاك ذأثٛش ًَٕرج انرذسٚش ٔانرؼهى انضٛاقٙ ػهٗ انرحفٛز ٔيخشخاخ انرؼهى نذٖ طلاب

 تانصف انثانث تًذسصح اترذائٛح تٕدٔ سٚدٕ يصادس الأحداس انكشًٚح ذٕنَٕداخَٕح؟

ٚضرخذو ْزا انثحث َٓدًا كًٛاً ، يغ َٕع انثحث انردشٚثٙ ، طشٚقح انثحث انًضرخذيح نهثحث 

ػٍ ذأثٛش ػلاخاخ يؼُٛح ػهٗ غٛشْا ذحد ظشٔف خاضؼح نهشقاتح. تذءاً يٍ يشاحم خًغ انثٛاَاخ 

اَاخ ٔالَخرثاساخ ٔانًلاحظاخ ٔانرٕثٛق. ذقُٛح ذحهٛم انثٛاَاخ ْٙ اصرخذاو اخرثاس انرداَش تالَصرثٛ

 ٔاخرثاس انطثٛؼٛح. ٔٚضرخذو اخرثاس انفشضٛح الَخرثاس ٔيإَفا

( ذأثٛش ًَٕرج انرذسٚش ٔانرؼهى انضٛاقٙ ػهٗ دافؼٛح انذافغ انفقٓٗ ٥َرائح ْزِ انذساصح ْٙ: )

ح إترذٚح تٕدٔسٚدٕ صٕيثشخًٛثٕل ذٕنَٕداخَٕح يغ َرائح نذٖ طلاب انصف انثانث نًذسص

يًا  ٣١>٣< ٣٣٣الَخرثاساخ الإحصائٛح انرٙ ذثٍٛ اخرثاس انرأثٛشاخ تٍٛ انًٕاد انذساصٛح. انذلَنح  

( ُْاك ذأثٛش ٣ٚؼُٙ أٌ ُْاك اخرلافاً فٙ ذأثٛش انرؼهى انضٛاقٙ ػهٗ انرحفٛز َٔرائح ذؼهى انطلاب )

انضٛاقٙ ػهٗ يخشخاخ انرؼهى انفقٓٛح نطلاب انصف انثانث فٙ انًذسصح  ًَٕرج انرذسٚش ٔانرؼهى

الإترذائٛح. تٕدٔ سٚدٕ يصادس الأحداس انكشًٚح ذٕنَٕح أخَٕح يغ َرائح الَخرثاساخ الإحصائٛح 

نلاخرثاس انًرغٛش نُرائح انرؼهى يٍ  Fذظٓش اخرثاس انرأثٛشاخ تٍٛ انًٕضٕػاخ ػهٗ انقًٛح 

يًا ٚؼُٙ ٔخٕد اخرلاف فٙ ذأثٛش انرؼهى انضٛاقٙ ػهٗ  ٣٣٣،٣١>٣تًضرٕٖ أًْٛح ٢٦٣>١٣٧

( ذأثٛش ًَٕرج انرذسٚش ٔانرؼهى انضٛاقٙ ػهٗ انرحفٛز ٔيخشخاخ ٢ذحفٛز انطلاب َٔرائح انرؼهى. )

انرؼهى نذٖ طلاب انفقّ تانصف انثانث تًذسصح اترذائٛح. تٕدٔ سٚدٕ يصادس الأحداس انكشًٚح ذٕنَٕح 

٪ ػهٗ  ٦٥نح انرٙ ذُص ػهٗ يا إرا كاٌ نًُٕرج انرؼهى انرؼهًٛٙ انضٛاقٙ ذأثٛش أخَٕح يغ انقًٛح انًؼذ

 ٪ ػهٗ َرائح ذؼهى انطلاب. ٥١ذحفٛز انطلاب ، ٔذأثٛش 

 

 

 
 




